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В представленном исследовании анализируются работы обобщающего характера по истории 

изучения средневековых городов. Оценивается характер развития исторической науки с точки 

зрения сформированности историографического знания.  

Рассматриваются ключевые содержательно-проблемные аспекты историографии проблемы и 

характер эволюции теоретико-методологической составляющей исторических исследований.  

Цель статьи – выявление основных концептуальных подходов историков и тенденций развития 

в историографических исследованиях по проблемам истории городов Беларуси IX–XVIII вв. 

Материал и методы. Использован корпус историографических источников, включающий в 

себя обобщающие исследования, монографии, диссертации, научные статьи, материалы 

конференций проблем возникновения и развития городов на белорусских землях в IX–XVIII вв. 

При этом применялась комплексная система методов: историко-генетического, проблемно-

хронологического, актуализации, синтеза. 

Результаты и их обсуждение. Выявлены направления развития историографических работ в 

контексте распространения археологического и исторического знания. Актуализирована роль 

историографической мысли в развитии и обогащении исторических концепций и теорий. 

Показывается, что проблематика изученности научных концепций роли городов в трансформации 

социальных, экономических, политических, этнонациональных и других процессов остается 

актуальной научной практикой в белорусской науке. 

Заключение. Определение научного потенциала и оценка характера систематизации 

исторических взглядов и представлений позволяет актуализировать проблему историографии 

истории возникновения и развития городов в Беларуси. Решение этой сложной и насущной задачи 

поможет проанализировать итоги и достижения исторической науки, обозначить новые задачи 

исторических исследований, оценить потенциал белорусской науки в отечественном и мировом 

пространстве.  
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The article presents generalizing studies which analyze the nature of medieval cities. The nature of the 

development   of historical science is evaluated from the point of view of shaping historiography 

knowledge.  

The author pays attention to the key content and problem aspects of the historiography of the issue and 

the character   of the evolution of the theoretical and methodological component of historical research.  

The purpose of the article is to identify the basic historians’ conceptual approaches and development 

trends in historiography studies on the issue of the history of cities of Belarus in the 9th–18th centuries. 

Material and methods. A corpus of historiography sources has been used, including generalized 

studies, monographs, dissertations, scientific articles, conference materials on the problems of the 

emergence and development of cities on Belarusian lands in the 9th–18th centuries. The study was 

conducted on the basis of an integrated system of methods: historical-genetic, problem-chronological, 

actualization, synthesis. 

Findings and rheir discussion. The directions of the development of historiography works in the 

context of the dissemination of archaeological and historical knowledge are revealed. The role of 



historiography thought in the development and enrichment of historical concepts and theories has been 

actualized. It is shown that the problem of the study of scientific concepts   of the role of cities in the 

transformation of social, economic, political, ethno-national and other processes remains relevant 

scientific practice in Belarusian science. 

Conclusion. Revealing the scientific potential and assessing the nature of the systematization of 

historical views and ideas allows to actualize the problem of historiography of the history of the 

emergence and development of cities in Belarus.   The solution to this complex and urgent task will allow 

us to analyze the results and achievements of historical science, identify new tasks of historical research, 

and assess the potential of Belarusian science in domestic and world space. 
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